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29.2.2012 12:10    ČRo 1 - Radiožurnál    Zpráva   
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Několik tisíc lidí vyšlo dnes v Praze do ulic podpořit protesty proti chystané reformě vysokých škol. K budově Filosofické
fakulty Univerzity Karlovy se sjeli kromě pražských i studenti z jiných regionů. Už včera přitom demonstrovalo v Brně
kolem 6 tisíc vysokoškoláků a dnes vyjádří veřejně svou nevoli s plány ministra Dobeše taky v Hradci Králové, Českých
Budějovicích, Ostravě a Plzni. Po shromáždění na Palachově náměstí se studentský průvod vydal k úřadu vlády.
student
--------------------
Svobody nedáme, svobody nedáme!
studentka
--------------------
Nedotýkat se akademických svobod. Titul není zboží. Záleží na schopnostech, nikoliv na majetku rodičů.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Skandovali studenti, kteří se sešli v protestním průvodu. Mezi nimi byla i Heda Čepelová, tajemnice Studentské komory
Rady vysokých škol. Dobrý den do našeho přenosového vozu.
Heda ČEPELOVÁ, tajemnice Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Dobrý den.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Paní Čepelová, nebo slečno Čepelová, kolik lidí se v průvodu sešlo? Nepřáli jste si přeci jen větší účast s ohledem na
to, kolik lidí studuje vysokou školu v Praze?
Heda ČEPELOVÁ, tajemnice Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Tak já musím říct, že my máme 2 kvalifikované odhady účasti, jeden ze začátku hovoří o více než 8 tisících lidí, druhý
říká, že to bylo kolem 10 tisíc lidí. My jsme, popravdě řečeno, předpokládali účast o něco nižší, takže tohlento nás velmi
mile překvapilo. Jsme rádi, že se všechno organizačně zvládlo, že pochod proběhl pokojně a nic se nestalo.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Vy už jste byli na úřadu vlády, jak jsem se dozvěděla od naší zpravodajky. S jakou jste se tem setkali odezvou?
Heda ČEPELOVÁ, tajemnice Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
V zásadě se dá říct, že s žádnou. Z úřadu vlády nepřišla žádná reakce.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Vy jste formulovali jádro vašich výhrad k vysokoškolské reformě jak?
Heda ČEPELOVÁ, tajemnice Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
My jsme apelovali na vládu a ministra školství, aby tyto věcné záměry zákona o vysokých školách a o finanční pomoci
studentům odmítli a vrátili zpátky do diskuse s akademickou obcí. To se asi nedalo udělat pouze gestem z úřadu vlády.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Když teď týden neklidu vrcholí, do budoucna budete svoje protesty směřovat hlavně na premiéra, na vládu jako na
celek, než na ministra Dobeše?
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Heda ČEPELOVÁ, tajemnice Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Já bych v první řadě nehovořila jenom o protestech. My samozřejmě jako součást vysokoškolské reprezentace se
účastníme jednání o té vysokoškolské reformě a věříme tomu, že i v návaznosti na to, jaký je teď veřejný ohlas na ty
připravované reformy, se ta jednání mohou posunout k jiným výsledkům. Takže to je první krok, na který spoléháme.
No a samozřejmě, pokud by k jiným výsledkům ta jednání nespěla, tak připravujeme, nebo jsme ochotni připravit i další
protesty, případně i nechat sejít větší počet lidí na ty ulice.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Předpokládá Heda Čepelová ze Studentské komory Rady vysokých škol. Já vám prozatím děkuji. Na druhé lince je
student informatiky z brněnské Masarykovy univerzity, zakladatel facebookové stránky Na kvalitě vysokých škol nám
záleží, školné respektujeme a taky jeden ze skeptiků, pokud jde o sérii studentských protestů Dominik Janků. Dobré
odpoledne.
Dominik JANKŮ, student informatiky z brněnské Masarykovy univerzity, zakladatel facebookové stránky Na kvalitě
vysokých škol nám záleží, školné respektujeme, skeptik studentských protestů
--------------------
Dobré odpoledne a zdravím posluchače Radiožurnálu.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Já už jsem to předeslala, vy se k celé té protestní kampani studentů stavíte dost rezervovaně, z jakých důvodů?
Dominik JANKŮ, student informatiky z brněnské Masarykovy univerzity, zakladatel facebookové stránky Na kvalitě
vysokých škol nám záleží, školné respektujeme, skeptik studentských protestů
--------------------
Tak předně mě překvapila vysoká neznalost studentů přesně ohledně záměrů vlády chystaného. Já jsem se ptal, jak
v Opavě, tak ptal jsem se v Ostravě, ptal jsem se v Brně a v podstatě nikdo z nich mi nedokázal konkrétně říct, proti
čemu mají výhrady, když teda se jedná o omezení akademických svobod, tak to byly všechno obecné fráze. Tak já
jsem si stáhl ten věcný záměr a podíval jsem se, jestli skutečně by k něčemu takovému mohlo dojít. A já tam vidím, že
vždycky dvě třetiny nebo přímo tři třetiny u akademického senátu bude jmenovat nebo mít v kompetenci vysoká škola.
Tam akorát se ...
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Vám to tedy nepřipadá jako omezení akademických svobod?
Dominik JANKŮ, student informatiky z brněnské Masarykovy univerzity, zakladatel facebookové stránky Na kvalitě
vysokých škol nám záleží, školné respektujeme, skeptik studentských protestů
--------------------
Já myslím, že občané mají právo vědět, jak se nakládá s jejich penězi, protože vysoké školy živí daňoví poplatníci, a to
bez rozdílu. A ta jedna třetina dohledová, jmenovaná ministrem školství, si myslím, že je adekvátní dohled.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Do této doby podle vás tedy stát nemá dostatečnou kontrolu, co se děje na univerzitách ve vysokých školách?
Dominik JANKŮ, student informatiky z brněnské Masarykovy univerzity, zakladatel facebookové stránky Na kvalitě
vysokých škol nám záleží, školné respektujeme, skeptik studentských protestů
--------------------
No, tak předně musíme říct, že tam asi stát neočekává, že by se peníze nakládaly neefektivním způsobem. Tady jde
skutečně jenom o jakýsi zlepšení dohledu a ta Rada vysokých škol by měla mít v kompetenci schvalování rozpočtu.
Takže tam ten dohled bude bezesporu větší.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Když říkáte, že studenti, se kterými se bavíte, neznají fakta, neznají dost věcné záměry zákonů, nepodceňujete přece
jenom tu jejich schopnost, udělat si obrázek o záměrech ministra školství?
Dominik JANKŮ, student informatiky z brněnské Masarykovy univerzity, zakladatel facebookové stránky Na kvalitě
vysokých škol nám záleží, školné respektujeme, skeptik studentských protestů
--------------------
To v žádném případě nepodceňuju. Jsou lidé, kteří se seznámili se záměrem vlády, jsou lidé, kteří se neseznámili a
přesto jsou protestovat. Já proti tomu nic nenamítám, to je jejich svobodná volba, nicméně přece základním výstupem
vysokoškolského studenta by měla být schopnost ověřování si faktů a nepodléhat tendencím, tendenčním vlnám a mít
určitý stupeň kritického myšlení. A tady opravdu věřím, že 90 procent protestujících studentů tady tyhle atributy postrádá.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
A pane Janků, dokážete odhadnout, kolik lidí třeba na vaší fakultě sdílí názory, které máte i vy?
Dominik JANKŮ, student informatiky z brněnské Masarykovy univerzity, zakladatel facebookové stránky Na kvalitě
vysokých škol nám záleží, školné respektujeme, skeptik studentských protestů
--------------------
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Tak podle toho, jak jsem se bavil, tak drtivá většina informatiků protestovat nešla. Ta účast byla skutečně k poměru
studentů v Brně velice nízká.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Tolik student brněnské Masarykovy univerzity Dominik Janků. Děkuji za rozhovor. Na shledanou.
Dominik JANKŮ, student informatiky z brněnské Masarykovy univerzity, zakladatel facebookové stránky Na kvalitě
vysokých škol nám záleží, školné respektujeme, skeptik studentských protestů
--------------------
Děkuji vám, na shledanou.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Já jsem stále ve spojení se studentkou Hedou Čepelovou. Takže, slečno Čepelová, slyšeli jsme, že studenti se
prý dostatečně, tedy ti, kteří protestují, neseznámili s věcnými návrhy zákonů, protože prý nejde o žádné omezení
akademické svobody.
Heda ČEPELOVÁ, tajemnice Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Tak já bych v první řadě měla výhrady vůči tomu tvrzení, že se studenti s něčím neseznámili. V poslední době proběhla
celá série shromáždění akademických obcí, jak na úrovni fakult, tak univerzit, kde se právě tato problematika živě
diskutovala. Já jsem byla na několika z těchto setkání přítomna a musím říct, že tam se to skutečně, i na základě
toho věcného záměru, jakožto uceleného dokumentu, probíralo velmi důsledně. Takže pokud se pan kolega ptal třeba
před měsícem na informovanost, mohla být skutečně o něco nižší. Myslím si, že v poslední době razantním způsobem
ta informovanost stoupá a věřím tomu a jsem o tom pevně přesvědčena, že všichni ti lidé, kteří dnes byli na tomto
protestním průvodu v Praze a slyšeli i ty projevy, které tady byly předneseny, tak velmi dobře rozumí tomu, co nám na
těch záměrech vadí, tomu, o co tady jde. Nakonec ještě si dovolím poznámku, že samozřejmě důkazem toho, že tady
celá řada lidí rozumí tomu, že jde skutečně o vážnou věc a zásadní změny, které jsou nějakým způsobem ohrožující a
rizikové, důkazem toho je, že se odehrály největší studentské protesty jak v Brně, tak v Praze od roku 1989. Čili tvrzení
pana kolegy o tom, že to bylo na poměr studentů účast poměrně nízká, já skutečně nevím, kolik lidí nemohlo přijít kvůli
nevyhovujícímu času, nevím, kolik lidí nás podporuje, jestli odněkud jinud prostě proto, že třeba sedí v práci nebo ...
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
To neví nikdo.
Heda ČEPELOVÁ, tajemnice Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
... nedostal rektorské volno.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Podotýká Heda Čepelová, tajemnice Studentské komory Rady vysokých škol. Děkuji. Na shledanou.
Heda ČEPELOVÁ, tajemnice Studentské komory Rady vysokých škol
--------------------
Na shledanou.


